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Problemi nase prehrambene industrije ZMAGOSLAVNO SO SE VRNILI Z NOVE 
MLADINSKE PROGE

Te drvi so na zasedanju delavskega 
evela višjega gospodarskega združenja 
prehrambene industrije LR Slovenije 
pregledali delo, uspehe in težave v tej 
industriji.

Glavna direkcija prehrambene indu
strije je polletni plan za letošnje leto 
izpolnila po vrednosti 99,6%, po asorti
manu 86%. Neizpolnitvi plana je vzrok 
pomanjkanje glavnih surovin, kot slad
korja in oljnih semen, bele pločevine, 
pri tobačnih izdelkih pa slaba kakovost 
uvoženega tobaka.

Pivovarna Union v Ljubljani je naj
bolje izpolnila polletni plan — po vred
nosti 116%, po asortimanu 94%. Uspehi 
bi bili še večji, če ne bi bilo ozkega grla 
v stekleni embalaži. Podjetje se bo mo
ralo še bolj odločno zavzeti za pravočas
no vračanje steklenic s tem. da ne bo 
več izdajalo piva potrošnikom, ki jim je 
vračanje embalaže deveta briga. V to
varni sadnih sokov v Celju so izpolnili 
plan po vrednosti 86%, po asortimanu 
76%, v tovarni likerjev v Ajdovščini po 
vrednosti 104%, po asortimanu 66%. V 
obeh tovarnah so se borili s pomanjka
njem sladkorja in embalaže.

Posledice lanske suše so se odrazile 
negativno tudi v naših oljarnah. V oljar
ni v Slov. Bistrici so izpolnili plan po 
vrednosti in po asortimentu samo 64%. 
Slaba kakovost uvoženega tobaka je 
vplivala na izpopolnjevanje plana v to
bačni tovarni v Ljubljani. Ta zgleden 
kolektiv je zato izpolnil, polletni plan po 
vrednosti 96%, po asortimanu pa 95%.

V tobačni tovarni so se vprašanja 
norm lotili zelo resno. Kjer je bilo po
trebno, so norme revidirali, upoštevajoč, 
da povprečje preseganja norm ne sme 
biti višje kot 105%, če so norme real
ne. O realnosti norm pa govori dejstvo, 
da je padlo število udarnikov od 60 na 
5 mesečno. Vsi delavci so prevedeni v 
nazive. Polletni finančni obračun tobač
ne tovarne izkazuje 0.03%, t. j. 250.000 
dinarjev znižanja polne lastne cene.

Izpad, ki je nastal pri podjetjih v 
prvem polletju, bodo v drugem poletju 
skušali nadomestiti, seveda če bodo pre
jeli doslej kritične surovine in potrebno 
embalažo. Povprečje plana delovne sile 
za direkcijo je izpolnjeno 96%. Tovarna 
sadnih sokov v Celju je zaradi pomanj
kanja osnovnih surovin, kljub 99% dose
ženega plana delovne sile, dosegla osnov
ni plan samo 86%. V takih primerih bi 
bilo pri pravilnem gospodarjenju treba 
odvečno delovno silo začasno odstopati 
drugim podjetjem. Tudi tovarna likerjev

V »Litostroju« bo začela 
obratovati nova jeklolivarna

V sklopu Titovih zavodov Litostroja 
_so letos dogradili tri velike objekte: 
jeklnlivarno, kovačnico in kompresor- 
sko postajo.

Največ,ja in gospodarsko najvažnejša 
Je jeklolivarna, ki je poleg guštanjske 
največja v Jugoslaviji. Začeli so jo gra
diti leta 1948 in je dolga 124, široka 88 
metrov. Obsega tri velike dvorane, kjer 
so poleg dveh sušilnih peči za kalupe, 
postavljene tudi dve elektropeči. Prva 
bo dajala po 6 do 10 ton legiranega je
kla, druga po 3 do 5 ton. Naenkrat bodo 
lahko vlili do 10 ton težke jeklene stroj
ne dele. Velika peč bo terjala do 3300 
kilov. elektr. energije, manjša do 1200 ki
lovatov. Jeklarna bo obratovala največ 
ponoči, dokler no bo zgrajen vsaj prvi 
agregat na hidroeentrali v Medvodah.

Sredi glavne dvorane jeklolivarne so 
že postavili dva mostna žerjava z nosil
nostjo 25 ton. — Delavcem pa bo po
zimi in poleti na razpolago topla voda 
v lepo opremljenih umivalnicah s tuši, 
katere so poleg garderob pripravili za
nje. Nova jeklolivarna bo potrebovala 
nič manj kot 300 delavcev, večinoma vi
soko kvalificiranih. Z. A.

v Ajdovščini je pri 97% doseženem pla
nu delovne sile izpolnila osnovni plan 
komaj 89%.

Posebno visok odstotek bolezenskih 
izostankov beležijo v tobačni tovarni — 
8,9%. V tobačni tovarni predstavlja 
namreč nad 2% bolnikov stalne bolnike, 
ki se verjetno niti ne bodo več vrnili na 
delo, 2% pa je porodnic. V Celju imajo 
v tovarni sadnih sokov 7,8% bolezenskih 
izostankov. Tu je treba upoštevati, da je 
v tej tovarni zaposlena večinoma ženska 
delovna sila in da so številni tridnevni 
bolniški dopusti največ posledica slabe 
zaščite dela. Saj nimajo gumijastih 
škornjev niti na tistih delovnih mestih, 
kjer imajo opravka s kislino in kjer 
prekladajo halone z vsebino do 70 sto
pinj temperature. Opekline so zato ne
izbežne. Poleg tega pa so še prostori 
tako razdeljeni, da je treba prenašati 
material iz oddelka v oddelek, ob sla
bem vremenu po dežju in blatu, kar zo
pet prispeva k povišanju bolniških do
pustov.

Ti in še nešteto drugih problemov v 
podjetjih so dali delavskim svetom dovolj 
dela. Na splošno je bilo delo uspešno, 
vendar je bilo ponekod premalo pove
zave s samimi delovnimi kolektivi. Člani 
delavskega sveta in upravnih odborov bi

morali bolj kritično presojati uspehe in 
neuspehe podjetij. Delavski svet v to
bačni tovarni je imel težke naloge pri 
pravilni zaposlitvi delovne sile. Prav ta
ko je bila njegov skrb znižanje polne 
lastne cene. Zasluga delavskega sveta je, 
da so v Unionu delali s takim uspehom 
in prav tako v ljubljanski oljarni, kjer 
so izboljšali proizvodni, tehnični proces 
in uvedli racionalizacije. Velike težave 
v tovarni likerjev v Ajdovščini, Celju in 
drugod so tudi terjale od delavskih sve
tov veliko truda in poglabljanja v pro
izvodna vprašanja.

Naša oblast posveča po vojni največ 
pozornosti naši prehrambeni industriji. 
Naloga delavskega sveta višjega gospo
darskega združenja je, da to skrb pra
vilno izkoristi za čimvečjo osamosvojitev. 
Prehrambena industrija bo pri nas uspe
vala tam, kjer ima za to pogoje — su
rovine. Vse to morajo v naši prehram
beni industriji že sedaj upoštevati, da 
bodo pripravljeni na spremembe, ki bo
do nastale tudi v zvezi z našim novim 
plačilnim sistemom. Podjetja, ki bodo 
odslej delala z izgubo, bodo to čutila 
na lastni koži, kajti v bodoče bo država 
krila plansko izgubo samo tistih podje
tij, ki proizvajajo nujno potrebne in 
važne proizvode.

Tod! domžalski delavci lehmulelo
V nekaterih domžalskih delovnih ko

lektivih je postalo tekmovanje že skoraj 
stalna oblika borbe za vzgojo kadrov, 
večjo storilnost in boljšo kvaliteto izdel
kov. Tako na primer tovarna papirja 
Količevo, tovarna »Toko - Domžale in 
tovarna »Vata« niso nikdar v zadregi po
streči s podatki, kakšni delovni uspehi 
po kakovosti -ali količini so bili. doseženi 
v nekem dnevu, tednu, dekadi ali mese
cu, kako poteka delo v predvojaški vzgoji, 
PLZ itd. Toda pri vsej dejavnosti pa je 
prav v teh kolektivih stalna pomanjklji
vost; o vsem delu in uspehih premalo 
poročajo, v časopisih črtamo le redko o 
njihovem delu. Za delovnega človeka v 
naši domovini ni zanimivo le poročilo, 
za k-oilik-o odstotkov je kako podjetje pre
seglo svoj proizvodni plan, temveč, kako 
je premagovalo težkoče, kako pri vsem 
sodeluje sindikalna organizacija, kakšni 
so odnosi z delavskim svetom in uprav
nim odborom. O teh vprašanjih je premalo 
govora na sindikalnih sestankih, v po
ročilih in včasih tudi v tisku,

V tovarni »Induplaiti« je dobro orga
nizirana predvojaška vzgoja. V tekmova
nju na Dan vstaje 22. julija je bil tam
kajšnji center v ostrem streljanju prvi v 
kamniškem okraju. Mladinci se z uspe
hom udejstvujejo tudi v Ljudski tehniki 
v zvezi s predvojaško vzgojo. Tako so 
sami izdelali sestav kemikalij za umetno 
meglio, izdelali so tudi dva radiooddajni- 
ka. PLZ je v zadnjem mesecu v dveh do
bro organiziranih tečajih usposobila vrsto 
članov sanitetne in protike.mijske sekcije. 
Tudi fizkulturna in kulturno-umetniška 
skupina sta delavni.

Delovni kolektiv Državnega posestva 
Črnelo - Češenik je v okviru tekmovanja 
poleg dobrih uspehov v zboljšanju delovne 
discipline in dviga kulturnoprosvetnega 
dela dosegel tudi lepe uspehe pri zniže
vanju cen na ljubljanskem živilskem trgu. 
Že od začetka maja pelje nekajkrat na 
teden večjo količino zelenjave, krompir
ja, mleka, mes-a in raznih sadik na trg. 
Gospodinje že -dobro poznaj-o nasmejane 
Černelčamke, ki prodajajo svoje blago 
vedno po nekaj dinarjev ceneje kot drugi 
prodajalci. Dobro pa jih poznajo tudi za
družniki in posehn-o privatniki, ki morajo 
popuščati pri cenah. Potrošniki želimo, 
da bi vsa -posestva in zadruge tekmovali 
v zniževanju cen živilom in drugim pro
izvodom.

V Kemični tovarni v Domžalah pa so

Naši otroci so se vrnili s Koroške

S proge Doboj—Banjaluka se je vrnila 
šolska delovna mladinska brigada z Grad
benega tehnikoma štirikrat udarna in 
dvakrat pohvaljena. Poleg tega je spre
jela tri diplome za izredne uspehe v kul- 
turno-prosvetnem delu, v fizkulturi in 
higieni. Pohvaljenih je bilo s pismeno 
diplomo 67 brigadirjev in brigadirk, 10 
pa je bilo udarnikov. Veliki uspehi so to 
za mlade tehnike. Dijaki so odšli na pro
go, da opravijo redno počitniško prakso

mami. Sami so izvršili vsa normirska de
la in vodili gradbeno knjigo. Dijaki geo. 
metrskega odseka pa so izvrševali geo- 
metrska dela pri mostu in na odseku od 
Doboja do Grapske. Tako so imeli res 
uspešno prakso in pridobili pri praktič
nem delu mnogo znanja.

Na dan pred slovenskim državnim 
praznikom, ko so dijaki priredili prosla
vo, je prejela brigada prehodno dekadno 
zastavo III. sektorja. Brigada je videla v

'trn
Ta teden se je vrnila s Koroške prva skupina otrok, ki so pri slovenskih kmetih 
preživeli nekaj tednov počitnic. Tudi otroci slovenskih staršev s Koroške so na 
letovanju pri nas. V celoti bo letos letovalo v Opatiji In na Sušaku okoli 360

otrok Iz slovenske Koroške

v času tekmovanja odpravili že vse za
stoje, izboljšali delovno disciplino in kul- 
turnoprosvetno -dello-. V delu PLZ, gasil
ske čete in šahovskega krožka so dosegli 
znatno aktivnost.

Tudi kolektiv tovarne »Universale« v 
Domžalah je v tekmovanju -dokaj razgi
ban. V počastitev Dneva vstaje je orga
niziral d-oibro- uspele lahkoatletske in ko
lesarske tekme, ki so se jih udeležili tudi 
starejši tekmovalci-.

Značilno je, da tisti kolektivi najbolje 
izpolnjujejo svoje planske naloge, v ka
terih je dobro razvito kulturnoprosvetno 
in fizkultuirno delo-, ter je tu ugotovljenih 
tudi najmanj bolezenskih in drugih iz-, 
ostankov.

PRVA ZMAGA
VALJARNE 2400 NA JAVORNIKU

Pred kratkim je delovni kolektiv va
ljarne 2400 na Javorniku slavili pomemb
no in hkrati tudi prvo delovno zmago. 
Ob tej priliki je bila kolektivu, ki je 
dosegel prvo mesto v medobratnem tek
movanju, izročena prehodna zastava.

Pot, ki jo je napravili delovni kolek
tiv novi valjarni na Javorniku do svoje 
prve ve-like delovne zmage, je bila do
kaj težka in naporna. V samem začetku 
obratovanja so nastopile prepreke in te
žave. Deilavjci, ki so dobili zaposlitev v 
novi valjarni, so se morali privaditi de
lu pri novih strojnih napravah, še večja 
ovira pa je bi-lo občutno pomanjkanje 
delovne sile. Številni udarniki, ki so billi 
proglašeni v letošnjem letu v tem ko
lektivu, so pri svojem vsakodnevnem de
lu uspešno izkoristili znanje, ki so ga 
pridobili pri dolgoletni praksi v valjar
ni pločevine in paličastega železa. Po
manjkanje delovne sile pa so nadome
stili s tem, da so priskočili na pomoč 
tovarišem, ki so zaposleni pri adjusti- 
ranju pločevine in tako pospešili odpre
mo do končne izgotovljene ploččvine na
ročnikom. Če je pa grozila nevarnost, 
da ne bodo izpolnjene planske naloge 
pri valjanju pločevine, so pomagali to
variši iz. a-djustaže in tako pripomogli 
kolektivu, da je dosegel prvo mesto.

V novi valjarni na Javorniku se je 
pojavila potreba po sposobnih in dobrih 
strokovnih delavcih, ki bodo kos moder
nim tehničnim napravam, kakršne so pri 
veliki p-otisn-i peči, pri valjčni progi itd. 
Zato so priučili vrsto krmilarjev, ki 
opravljajo v kolektivu najbolj odgovor
no delo,_ dalje varilce in delavce, ki so 
zaposleni pri velikanskem električnem 
motorju v strojni lopi. Kolektiv pa bo 
tudi prav kmalu potreboval še več de
lavcev, saj bodo v bližnji bodočnosti za
čele obratovati poleg velike žarilne peči 
tudi naprave za hitrejše obratovanje 
pločevine.

Hidrocentrale na Dravi visoko 
nad planom

Ilidrccentrale na Dravi Mariborski 
otok, Fala in Dravograd so dosedanji 
proizvodni plan električne energije pre
koračile za okrog 3 milijone kilovatnih 
ur. V hidroeentrali Mariborski otok je 
zdaj remont vseh naprav, ki ga oprav
ljajo delavci te hidrocentrale sami, po
magajo pa jim še strokovnjaki tovarne 
»Rade Končar« iz Zagreba in delavci 
delavnice državnih železnic iz Maribora. 
Z remontom bodo gotovi že prihodnji 
teden. Razen tega napreduje tudi grad. 
nja druge zapornice, kjer so že končali 
polovico del.

skupno s profesorji - inženirji, da si pri
dobijo praktično strokovno znanje in da 
spoznajo v praksi to, kar so se v šoli 
teoretično učili. Gradili so pri Grapskem 
pri Doboju most preko reke Bosne, ki bo 
dolg 250 m. Temelji mostu bodo ležali do 
15 m globoko izpod reke. Grade jih s 
pomočjo kesonov, to je nekakih železo- 
betonskih zabojev brez dna, kjer pod več
jim zračnim pritiskom kopljejo zemljo in 
pesek izpod dna reke Bosne. Delo v ke
sonih je zelo težko, zato delajo v njih le 
profesionalni delavci, a betoniranje keso
nov so izvršili dijaki.

Dijaki so vzeli s seboj radio aparat 
z aparaturo za ozvočenje taborišča, in
strumente za orkester, knjižnico, šahov
nice, dobri risarji pa tudi risarsko orodje. 
Tako je bilo vse preskrbljeno za kulturno
prosvetno delo v prostem času. Brigadir
ji so delali dnevno po 7 ur. Na gradbišču 
so se seznanili z načrti in organizacijo 
dela ter gradbenim poslovanjem in nor-

teku enega meseca razne umetniške pri
reditve, ki so jih pripravile: beogiaiska 
drama, vojna pošta iz Travnika, zagreb
ški SKUD itd. Tako je bilo tudi za za
bavo dobro preskrbljeno.

V brigadi se je med delom okrepil 
šolski kolektiv, ki se je gradil s pomočjo 
šolske uprave in profesorskega zbora že 
med šolskim letom. Tako, da na progi 
ni bilo samo dela in zabave, ampak tudi 
vzgojno delo. V brigadi ni bilo prepirov, 
kletvic, kvantanja itd., pač pa prostovolj
na disciplina in lepo vedenje se je od
ražalo na vsakem koraku. Take uspehe 
je mogoče doseči le zato, ker je štab bri
gade najtesneje sodeloval s šolsko upravo 
in profesorji, ki so bili na progi.

Mladinci so se vrnili s proge z zavest
jo, da so mnogo pridobili v strokovnem 
znanju in vzgoji. Namestnik komandanta 
Franc Starc, ki je letos maturiral, pa bo 
ostal na progi kot tehnik, nameščen pri 
železniškem gradbenem podjetju. M.

DELAVEC - N0VAT0R SESTAVIL ROČNO DVIGALO
Janez Bučar je bil do nedavna usluž- 

ben pri litijski gozdni upravi. Kadar so 
nakladali hlode na vagone, si je mislil, 
koliko se po nepotrebnem troši ljudskih 
sil pri nakladanju težkih tovorov. Več
krat si je dejal: le zakaj naši inženirji 
ne ■ sestavijo stroja, ki bi olajšal težko 
delo delavcem.

Leto dni ni imel Janez Bučar miru. 
Razmišljal je in se poglabljal v načrte. 
Začel je risati načrte in ko si je kot 
preprost samouk označil posamezne 
dele, je stopil v stik s kovaškim moj
strom Gojkom Vidovičem na Grbinu, 
ki je izdelal nekaj delov za bodoče dvi
galo po načrtu, ki ga je sestavil pod
jetni Bučar. Nekateri tovariši so Bu
čarja sicer skušali ovirati pri tem delu 
in mu nagajali, češ da preprost človek 
ne more sestaviti stroja, ki naj bi služil 
za dvigalo, to delo naj prepusti stro
kovnjakom.

Vztrajnost Bučarja je rodila uspeh. 
Sestavil je preprosto dvigalo, kateremu 
služita le dva človeka, izvrši pa delo 
8 in tudi več mož. Prvo preizkušnjo 
so imeli na postaji Sava pri Litiji. Za 
gozdno upravo je bilo treba naložiti 
nekaj vagonov težkih hlodov. Prišli so 
delavci, da bi nakladali hlode, tedaj 
pa je pritegnil v delo svoje ročno dvi
galo Janez Bučar. Nekateri delavci so 
se neverno nasmehnili, saj je Bučarjevo 
dvigalo le majhna priprava, dolga ne
kaj več kakor meter, široka pa % me
tra. En sam delavec je vrtel kljuko, 
drugi pa je ravnal hlod in tako sta le 
dva moža nalagala težke hlode brez 
večjega truda. Janez Bučar je po kon
čanem delu ves zaslužek razdelil med 
tovariše. Drugo preizkušnjo so napravili 
na litijski postaji. Pri tovornem vlaku 
se je vnela os nekega vagona, v kate
rem so bile težke železne plošče, ki jih 
je jeseniška železarna izdelala za pulj
sko ladjedelnico. Skladiščnik je povsod 
iskal delavce, da bi preložili jeklene

plošče iz poškodovanega vagona v drug 
vagon. Delavcev pa ni našel. Tedaj se 
je nekdo domislil Bučarjevega dvigala. 
Trije možje so s pomočjo dvigala z 
lahkoto preložili debele jeklene plošče. 
Delo je šlo neverjetno hitro izpod rok 
in ko so prekladanje zaključili, je Bu
čar spet pridobil na veljavi, njegovo 
dvigalo je prestalo trdo preizkušnjo in 
pridobilo sloves.

Dvigalo, ki ga je sestavil Bučar in 
ki mu pravijo »mala Bučarjeva žabica«, 
dvigne naenkrat do 12 metrov visoko 
tudi cel kubični meter obsegajoč strešni 
opornik, ki tehta več kakor 1000 kg. 
Lahko bi pa dvigalo s pomočjo pletene 
žične vrvi tonska bremena tudi do vi. 
šine 20 m. Nakladanje je na ročni po
gon. Bučar pa je prišel še na nekatere 
nove domisleke, ki mu bodo služiU za 
izboljšanje dvigala. Dvigalu bo poizkusil 
priključiti motor, ki bo nadomestil 
ročni pogon.

Janez Bučar, samouk, delavec, zaslu
ži vse priznanje za svoj izum. Ko bo 
izpopolnih dvigalo, ga bo pokazal stro
kovnjakom in ga dal patentirati.

Tovarna meril v Slovenjem 
Gradcu napreduje

Tovarna meril v Slovenjem Gradcu,je 
meseca aprila izpolnila petletni plan, 
zdaj pa redno presega mesečni proiz
vodni plan povprečno od 1—2 %. Sedaj 
se ukvarjajo s tremi novimi izdelki. Ta 
mesec bodo odposlali prvo pošiljko ška- 
telj za šestila, izdelali so že prototip 
šolskega računala, ukvarjajo pa se šc 
s poizkusi za proizvodnjo tehničnih ra
čunal.

DeIo\Tni kolektiv sprejema številna 
naročila iz tujine in izvaža razne izdel
ke mesečno v povprečni vrednosti od 
200 do 300 tisoč deviznih dinarjev.



Sindikalne organizacije in socialno zavarovanje
Pelo poglavje zakona o socialnem za

varovanju v celoti govori o dolžnosti sin
dikalnih forumov, od Centralnega odbora 
Pa vse do sindikalne podružnice. Če naj
dejo sindikalne organizacije slabosti in 
nezakonitosti v poslovanju socialnega za
varovanja, morajo te stvari javiti odgo
vornim forumom ter je nepravilno, če se 
take stvari celo prikrivajo. Danes, ko iz
plačujejo dajatve v samih delovnih ko
lektivih, ko izdaja odločbe o bolovanju 
in izplačilu hranarine direktor, ko soci
alno zavarovanje izvajajo v podjetju, je 
vprašanje, ali sindikalne organizacije 
analizirajo te odločbe, ali so pravilno iz
dane za zaščito ljudi in socialnega zava
rovanja, katero se večkrat tudi izkorišča. 
V mnogih podjetjih so ugotovili, da so 
delavci dobili manj izplačano kot imajo 
pravico, da pa je po drugi strani vrsta 
delavcev dobila več kot jim pripada. To 
kaže, da ljudje, ki s tem upravljajo, ne 
poznajo predpisov soc zavarovanja in de
lajo kar po občutku, ne pa po zakonu. 
Jasno je, da sindikalne organizacije to 
lahko izboljšajo. V Sloveniji smo potem, 
ko so podjetja pričela izplačevati vse da
jatve, potrošili mnogo več kot prej, ko 
je izplačevala dajatve republiška uprava 
socialnega zavarovanja. Dvajset milijonov 
izplačujemo več, kot pa je predvidenih 
kreditov in potreb. To se je zgodilo bo
disi zaradi nezakonitega poslovanja ali 
zaradi izkoriščanja, zlasti pa zaradi tega, 
ker nihče ne skrbi ali se to pravilno 
izvaja po zakonu. V Sloveniji so dajatve 
iz socialnega zavarovanja (brez zdravni
ške službe), to je za pokojnine, otroške 
doklade, hranarine, potne stroške in ren
te tolikšne, da odpade na vsakega zava
rovanca nad 7538 din letno ali dinarjev 
2,348.229.043.—. Te visoke dajatve za 
socialno zavarovanje kažejo potrebo po 
večji pomoči in kontroli sindikalnih or
ganizacij. Po drugi strani pa so še taki, 
ki dajatve socialnega zavarovanja izkori
ščajo prav zaradi tega, ker ni kontrole

Sli te to pravilno?
Upravnik mestnega avtoprevozniškega 

podjetja v Škofji Loki Pomjan Pe
ter je 23. julija dobil poziv na orožne 
vaje od 3. avgusta do 3. novembra. 1. av
gusta pa so nni odpovedali službo tako, 
da s 30, septembrom preneha biti usluž
benec mestnega prevozniškega pod
jetja.

Ta postopek je vsekakor nezakonit. 
Kaj misli o tem delavski svet. sindikal
na podružnica, inšpekcija za delo in jav
no tožilstvo?

N a mestni ekonomiji v Ce
lju so odpustili Ručigoja Franceta, ka
terega je zdravniška komisija ocenila, 
da je 70% nesposoben za delo. S tem si 
je pridobil pravico do invalidsko pokoj
nine, sposoben pa je še za lažja dela. 
Tega pa mu na ekonomiji niso preskr
beli, ker je bilo bolj enostavno, posta
viti ga na cesto, kot ostarelemu človeku 
pomagati, ali da čimprej pride do po
kojnine, oziroma invalidnine, ali do pri
merne zaposlitve.

Na tej ekonomiji pa 'se dogajajo še 
druge nepravilnosti. Tu dela samo en 
delavec po učinku, to je po normi, dru
gi po časovni merilni enoti. Delajo mno
go nadur, vendar o tem delu nihče ne 
vodi evidence in zato razumljivo, ni pla
čano. Uredba o kmetijskih delavcih na 
državnih kmetijskih posestvih pa dolo
ča, da delavci prejemajo plačo po delu 
in vrsti dela in da se plačajo po delov
nem učinku ali po času. Na celjski mest
ni ekonomiji nekateri uslužbenci meni
jo, da ni mogoče dela organizirati po 
normi, ker to zahteva preveč admini
strativnega dela in delavci bi več za
služili, kakor če so plačani po času! 
Že res, da prav pri vseh delih ni lahko 
določiti norm, ni pa nobena težava uve
sti skupinsko ali akordno delo za koš
njo, žetev, mlačev, okopavanje itd. Pla
čevanje po akordnem načinu dela se je 
že marsikje izkazalo kot najboljša oblika 
plačevanja po storilnosti.

Kot smo že omenili, je akordni način 
dela dober. Primer vrtnarije Šempeter 
pa je posebne vrste. Tu je akordni na
čin dela za delavca slab. Ko so uvedli 
akord pri pobiranju krompirja, uspehi 
niso izostali. Zato bi pa morali delavci 
prejeti tudi večjo plačo, in da se to ne 
bi zgodilo, je upravnik brez dogovora z 
delavci, akord razveljavil.

Taki postopki pač niso v vzpodbudo 
našim delovnim ljudem, da bi vlagali 
vse sile za dvig proizvodnosti dela.
||||B.. .................................... ....................................

in ker so te ugodnosti takšne, da se jim 
izplača na ta račun špekulirati. Pri tem' 
je treba vse storiti, da bodo tisti, ki so 
resnično bolni, deležni« vse potrebne ne
ge in pomoči, da bodo čimprej okrevali, 
a izkoriščevalcem socialnega zavarovanja 
napovejmo najostrejšo borbo, predvsem 
z vzgojo, po potrebi pa tudi s kazenski
mi sankcijami, ki jih zakon predpisuje.

Tudi vprašanje zbiranja dokazil in 
potrdil o zaposlitvi za primer upokojitve 
ali rente moramo resneje reševati. Mno
gi delavci, ko so obnemogli ali ostareli 
in v podjetjih ne morejo več delati, ne 
morejo dokazati svoje zaposlenosti. Gre 
za daljšo dobo, v kateri so večkrat me
njavali službo, delali pri različnih delo
dajalcih, ali so morda med vojno izgubili 
svoje dokumente. Manjkajo jim dokazi, 
da bi lahko v najkrajšem času dobili po
kojnino. Zavarovanec sam je dolžan do
kazati svojo delovno dobo. Sindikalne or
ganizacije naj svojemu članstvu tolma
čijo, da je treba imeti zbrane dokumen
te zato, da bo postopek pri določanju po
kojnine, zlasti še družinske pokojnine, 
krajši in bo manj nepotrebnega razbur
janja kot do zdaj, ko je postopek dolgo
trajen in dostikrat birokratičen.

Vprašanje dela zdravniških komisij, 
stalnih, višjih in specialnih komisij, je 
problem za sebe. Po navodilih o. delu teh 
komisij je določeno, da mora komisija, 
preden izda zavarovancu odločbo o pre
kvalifikaciji itd., vedeti za mnenje sin
dikalne organizacije. Zelo bi nas zani
malo, katera sindikalna podružnica je 
bila že vprašana za tako mnenje ali če 
se je sama pritožila zaradi tega, ker je 
bil njen član, ki je bil poklican pred 
zdravniško komisijo, morda nepravilno 
ocenjen, poslan na nepravilno delo in 
ali je sindikalna organizacija dala svoje 
mnenje glede pogojev v podjetju, glede 
socialnega stanja in o odnosu tega člo
veka do dela, ali ni bil morda njegov 
odnos celo špekulativen itd. Predlagali smo 
in še vztrajamo na tem, da bi pri zdrav
niških komisijah moral sodelovati tudi 
zastopnik tiste sindikalne podružnice, ka
tere član je pred komisijo, da bo videl 
ocenjevalne kriterije te komisije in bo 
lahko dajal pojasnila. Upravni odbor po
družnice bi moral izdati za to pismeno 
pooblastilo. Seveda, to ne bi bil odloču
joč glas v zdravstveni komisiji, ampak 
bi imel samo svetovalni glas, da bo spo
znal in videl, kaki momenti vodijo ko
misijo pri določanju, da lahko svetuje 
v podjetju, potem pouči druge, da se ne 
bo pritožil, če ni pogojev itd. Če pa je 
izdana odločba kljub vsemu nepravilna,

je sindikalna organizacija po zakonu 
upravičena in dolžna, da se pritoži in 
bori za svojega člana toliko časa, da 
stvari zakonito uredijo. Na terenu imamo 
mnogo premalo posvetov z zdravniki. Če
stokrat res bolni ljudje kljub dolgotraj
nemu čakanju ne pridejo do zdravnika, 
ker ga zaposlujejo drugi, ki niso bolni, 
ali ki za vsako malenkost iščejo zdravni
ško pomoč. Sindikalna organizacija bi se 
lahko s pristojnim zdravnikom pogovo
rila, kako postopati s takim človekom, 
ki hodi dva ali trikrat na mesec na pre
gled. Pobrigati se je treba za to, da poš
ljejo takega delavca na specialni pregled 
in na primerno zdravljenje. Če se pa 
ugotovi, da izkorišča socialno zavarova
nje in po nepotrebnem obremenjujejo 
zdravnike, pa se naj postopa drugače.

V zvezi s tem moram poudariti, da 
so nastopili s tem, ko je delavstvo pre
vzelo vodstvo gospodarstva v podjetjih, 
pogoji, da se tudi socialno zavarovanje 
podružabi. Stvar je zamišljena tako, da 
bi zavarovanci sami prevzeli uipra-vo so
cialnega zavarovanja. Če so delavci spo
sobni prevzeti vodstvo gospodarstva in 
podjetij, potem so prav gotovo tudi spo
sobni prevzeti upravo socialnega zava
rovanja. Predlagali smo, kar je že osvo
jeno, da zavarovanci neposredno volijo 
okrajne in republiške samouprave soci
alnega zavarovanja. Take samouprave bi 
imele svoje upravne odbore in uprav
nika. Tudi upravnika bi izvolile samo
uprave, vendar bi tu imele okrajne ozi
roma republiške samouprave pravico ve
ta, če bi izvolili nekoga, ki nima potreb
nih kvalitet za upravnika socialnega za
varovanja. Kako naj bi izgleclala reorga
nizacija socialnega zavarovanja v okraj
nem merilu, naj takoj začno razmišljati 
sindikalni sveti in krajevni odbori.
(Iz referata tov. Borca na VIII. plenumu
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Glavni in najpomembnejši dogodek prejš. 
njega tedna je bil nedvomno odgovor pred
sednika Vrhovnega Sovjeta ZSSR Švernika 
na poslanico predsednika Trumana o prija
teljstvu ameriškega in sovjetskih narodov.

Značilno je. da je Švernik odgovoril na 
Trumanovo poslanico šele po enem mesecu. 
Predpostavimo, da so v Moskvi res toliko 
časa pripravljali odgovor, kar bi bilo za se
danje razmere v sovjetskem bloku še nekako 
razumljivo. — toda tudi Trumanovo posla
nico so objavili šele po objavi ^vernikovega 
odgovora, tako nekako kot niso mogli ob
javiti Morrisonovega članka v »Pravdi« brez 
odgovora, ki pa je bil skoraj še enkrat 
daljši.

Švernikov odgovor je vseboval — to je 
druga značilnost — konkreten predlog za 
sklenitev pakta petih velesil, »ki naj svetu 
zagotove mir«. O tem. kakšen je pravi cilj 
najnovejšega sovjetskega predloga, je bilo 
že mnogo govora Dejali smo že večkrat, da 
je ta predlog rezultat težnje vodilnih ljudi 
v Kremlju, da se svet razdeli na dve vplivni 
področji pod vodstvom velesil (ZDA in SZ), 
ki bi odločali o usodi malih narodov in 
držav.

čemu poseben pakt med velesilami, ko 
vendar že šest let obstaja Organizacja Zdru
ženih narodov, katere član je tudi SZ in ki 
združuje skoraj vse države sveta. Ali ne bi 
bilo za ohranitev svetovnega miru bolje in 
enostavneje spoštovati Ustanovno listino te 
mednarodne organizacije, ki daje vse ga
rancije za preprečen je napadalnosti,:

Očividno je. da OZN zaradi svojih dose« 
danjih odločitev, ki niso bile po volji 
Moskvi, ne uživa zaupanja vzhodnega bloka. 
OZN je zgrajena na podlagi svobode in 
enakopravnosti vseh držav, kar pa Moskvi 
očitno ne gre v račun.

SLABI IZGLEDI ZA SPORAZUM 
V KESONGU

Čeprav trajajo pogajanja v Kesongu že 
precej časa, vendar So še vedno tako daleč 
od sporazuma, kot oh pričetku pogajanj. 
Vojna, ki so jo že več kot pred enim letom 
sprožili Severnokorejci na pobudo Moskve, 
se nadaljuje in zahteva vsak dan nove žrtve. 
Zgodovina pogajanj na Koreji, pa je zgodo
vina prevar. Kremelj hoče dokazati svojo 
tezo o napadu OZN na Koreji, pokazati mora

sebe in svoje varovance povsod in vedno kot 
zagovornike miru. Če ne gre drugače, pa z 
incidenti,ki povzročajo prekinitev pogajanj. 
In čeprav je te incidente izzvala Moskva — 
obnovitev pogajanj je za konminformistično 
propagando nov znak za dokaz »miroljub
nosti« Sovjetske zveze. — kot da bi miro
ljubni ljudje na svetu pozabili, kdo je kriv 
korejske avanture.

»MIROLJUBNOST« INFORMBIROJSKIH 
DRŽAV NA NAŠIH MEJAH

Sočasno z bučno informbirojsko mirovno 
ofenzivo, se nadaljujejo na naših mejah in
cidenti ki jih že tri leta uprizarjajo in- 
formbirojske obmejne oblasti. V prvem pol
letju letošnjega leta je bilo na naših mejah 
čez 500 oboroženih incidentov Bela knjiga 
jugoslovanske vlade navaja podatke, po ka
terih je bilo od 1. junija 1948 (t. j. od ob
jave resolucije Informbirojai) do 15. oktobra 
1950 t. j. v slabem letu in pol. okoli 1000 ob
mejnih incidentov. Samo v prvih 6 mesecih 
tega leta pa jih je bilo 500.

Dosedaj se je .pokazalo, da prav takrat, 
ko Moskva improvizira kakšne mirovne ofen
zive, narašča tudi število incidentov na naših 
mejah. Ko je v Parizu sovjetski delegat na 
konferenci namestnikov zunanjih ministrov 
govoričil o sovjetski težnji po miru in ohtor 
tož&val Jugoslavijo, da ogroža Moskvo, na 
jugoslovanski meji skoraj ni bilo dneva brez 
oboroženega incidenta. Sredi Beograda pa je 
madžarski upravnik poslov izzval nered«

Na proslavi 8 obletnice ustanovitve polj
skega komiteia Narodne osvoboditve v Var
šavi, je Stalinov namestnik Molotov (ki ga 
je — kakor navaja Churchill v tretji knjigi 
svojih spominov. Stalin nekoč nazval, da je 
njegova edina stvar -v tem. da zna dobro 
piti), ponovno govoril o miru, od tistega dne 
do danes je .število incidentov na jugoslo
vanskih mejah vsak dan večje.

Ugledni angleški politični časopis »New 
Statesman a-nd Nation« je v svojem odprtem 
pismu šverniku poudaril, da hi morala Mo
skva v dokaz svoje miroljubnosti predvsem 
prenehati s svojin napadalnim pritiskom na 
Jugoslavijo. Angleški časopis piše tudi, da 
bi sovjetska vlada morala omogočiti spora
zum o Avstriji in končno dokazati, da je 
pripravljena posluževati se OZN v praktične 
m nepropagandne namene.

fili s ndikat suštanšik h železničar ev res n vreden omembe
Nekega dne, ko se je sestal tovarni

ški odbor k svoji redni seji, je padla koj 
spočetka kritika na to, da se podcenjuje 
Koroška — pa najbrž da zato, ker je pre
cej »od rok«. Da kritiko malce omilimo, 
naj povemo, kako dihajo s polnimi pljuči 
tudi koroški železarji.

Ob vrsti objektivnih težav je delovne
mu kolektivu uspelo izpolniti polletni 
plan dva dni pred rokom. Po normah je 
delalo 87.2 % delavcev. Povprečni prese
žek za vse podjetje znaša 6.3 % norme.

Zakai fe poveživa med delavskimi sveti 
in sindikalnimi podružnicami slaba

S I. PLEMUNA REPUBLIŠKEGA 
ODBORA SINDIKATA ŽIVILCEV

V nedeljo je bil v Ljubljani I. plenum 
Republiškega odbora delavcev in usluž
bencev živilske industrije. Plenum je na
kazal nekatere slabosti in pomanjkljivosti 
v delu sindikalnih podružnic v prehram
beni industriji, poleg tega pa je dal po 
obširni in vsestranski diskusiji napotnice 
za bodoče naloge.

Nedvomno je eden Izmed najbolj pe
rečih problemov v kolektivih prehrambe
ne industrije politična in ideološka vzgo
ja sindikalnega članstva. Ne moremo reči, 
da so vsi člani sindikalnih podružnic 
seznanjeni z današnjo problematiko borbe 
za socializem. Brez pretiranja lahko tr. 
dimo, da sindikalne podružnice svoje 
vzgojne funkcije med članstvom ne oprav
ljajo tako, kot bi jo lahko, čeprav imajo 
za to vse potrebne pogoje. Vzrok temu, 
da se sindikalne podružnice v tem vpra
šanju niso znašle, je predvsem v tem, da 
niso na tekočem z vsemi družbeno go
spodarskimi nalogami, ki stojijo pred 
sindikalnimi organizacijami. Razumljivo, 
da je zaradi tega tudi sodelovanje de
lavcev v lokalnih organih oblasti omejeno 
na ozek krog ljudi. Tudi sindikalni aktivi 
v vaseh, ki so bili že ustanovljeni, zaradi 
slabe povezave ne dosegajo kdo ve kakš
nih uspehov. Kolektiv tobačne tovarne 
v Ljubljani je na primer včasih obiskal 
kakšno KDZ ter pomagal pri ustanavlja
nju sindikalnih aktivov v vaseh. V zad
njem času pa so vse to iz neznanih raz
logov opustili.

V prehrambeni industriji obstala 35 
delavskih svetov. V DS je bilo izvoljenih 
okoli 60 odstotkov sindikalnih iunkcio-
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narjev, kar naj bi bilo garant za njihovo 
uspešno delo. V naši lokalni in prehram
beni industriji je velik problem vprašanje 
rentabilnosti posameznih podjetij, o če
mer pa DS in njihovi upravni odbori ne 
razpravljajo dovolj. Na drugi strani pa 
tudi sindikalne organizacije teh vprašanj 
ne signalizirajo delavskim svetom, da bi 
o njih razpravljali. Ko bo sprejet zakon 
o novem finančnem poslovanju, bo v teh 
podjetjih resna nevarnost, kako doseči 
polno plačo, če se rentabilnost ne bo 
povečala. Če imamo privatne obrtnike in 
delavnice, ki z istim številom delovne 
sile in z istimi proizvodnimi pogoji do. 
segajo dobiček, potem ni razloga, zakaj 
se tega ne bo moglo doseči v državnih 
podjetjih. Med člani DS in upravnih od
borov je tudi mnogo takih, ki se premalo 
zavedajo svojih dolžnosti in se tako pa
si vizirajo na škodo vsega delovnega ko
lektiva.

Mnogi tudi ne poznajo svojih pravic 
ter so mnenja, da pri njih ni nobene 
razlike med partijsko in sindikalno orga
nizacijo ter delavskim svetom in uprav
nim odborom. V takih primerih naj se 
izvršni odbor sindikalne organizacije po
svetuje z njimi ter naj ugotovi, kakšni so 
vzroki, da se DS ne razvija in zakaj je 
član pasiven pri svojem delu.

Mnogi člani DS tudi niso pravočasno 
obveščeni o zasedanju. Imamo primere, 
da so bili nekateri obveščeni šele eno 
uro pred začetkom zasedanja. Ni jim 
znan niti dnevni red, da bi se mogli po
svetovati o posameznih vprašanjih z vsem 
delovnim kolektivom in tako oriti pri
pravljeni na zasedanje. Seveda zaradi 
tega mnogi avtomatično glasujejo za skle
pe, katerih sploh ne poznajo.
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Mar menite, da za podjetje, ki se je prvo 
leta znašlo stalno pod planom, ni že to 
lep uspeh? Koliko je vreden tekmovalni 
duh, ki je zavel po obratih I Tako ti tek
mujejo med seboj, da znaša razlika med 
najboljšimi in najslabšimi odbori le naj
več 6 %. Ponekod so v juniju poskusili 
že z akordnim sistemom, dobro se je ob
nesla v obratih serijska proizvodnja.

Važno je tudi to, koliko je livarna 
preko običajne proizvodnje koristila skup
nosti. Novi proizvodi ji dajejo že lep slo
ves. Glejte, rafinerije nafte so stale pred 
problemom, kako povečati kapaciteto svo
jih obratov. Potrebni bi jim bili odlitki 
iz toplotno odpornega legiranega CR-ni 
jekla, ki ga izdelujejo redke specialne 
tovarne v inozemstvu. V guštanjski žele
zarni so se spravili livarji in seveda še 
prej strokovnjaki nad težko nalogo, iz
delati za rafinerijo nafte v Reki take de
le. Izborno so zadeli. Odlitki ustrezajo 
tako po obliki kakor po fizikalnih last
nostih. Že konec junija so jih odposlali 
na Reko, tam jih zdaj že zidajo v rafi
nerijske peči. Prvič so bili taki odlitki 
vlivani v naši državi — zdaj smo tudi v 
tem pogledu postali neodvisni od uvoza. 
Toliko o proizvodnih problemih.

Delavski svet guštanjske železarne je 
sprejel sklep, da se mora izvršiti čiščenje 
vseh obratov, da se odstrani ves nepotre
ben material. To so napravili s prosto
voljnim delom.

Razveseljivo je. da se vidno boljša tu
di delovna disciplina. Odkar so zaostrili

Dan kasneje
bomo prejeli vaše sporočilo, če na pismo 
ali dopisnico, namenjeno uredništvu ali 
upravi »Delavske enotnosti« ne boste pri
pisali tudi - POSTNI PREDAL 284.

(jodln* prodaj 28b
Shranite Obzornik, ker je trajne 

vrednosti!
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pogoje za pridobitev naslova »udarnik«, 
jih je podjetje vendarle prejšnji mesec 
proglasilo še 18.

Pa še kaj o samem sindikalnem delul 
Ko so začetkom julija sklicali sindikalni 
sestanek vsega delovnega kolektiva, so 
spet sprejeli tekmovanje v čast 10. ob
letnice JA in pozvali na borbo rudnike 
in topilnico Mežica ter Žerjav.

Odtlej imajo mnogo več skrbi za raz
no organizacijsko delo v pododborih po
družnice. Res je, da imajo še 20 % de
lavcev izven sindikata, a tokrat so se 
pravilno lotili pridobivanja novih članov 
v sindikalno organizacijo. Tudi pobira
nju članarine posvečajo več skrbi — s tem 
so bili pa precej na nizkem: komaj 73 % 
jih je redno plačalo članarino. Resnico
ljubni so pa in na te številke se je laže 
zanesti kakor pa na tisto poročilo, ki 
pravi, da je v sindikalno podružnico ne
ke druge tovarne vključenih 112% vseh 
v tovarni zaposlenih (1).

Pri predvojafki vzgoji se redno od
ziva na vaje tudi le 76% obveznikov, če
prav je disciplina predavateljev prav do
bra in so tudi predavanja kvalitetna. Tu 
se bodo morali bolj potruditi.

Je pa zato bolj aktivna enota Proti
letalske zaščite. Imeli so doslej 3 tečaje, 
udeležilo se jih je 223 tečajnikov. Ude
ležba v praktičnih vajah PLZ je tudi za
dovoljiva. Izvedli so maskiranje podjetja 
in izdelali nekaj zaklonišč. V juniju so 
organizirali hišno PLZ. Aktivnih članov 
štejejo 815 — cel bataljon.

Sindikalna podružnica posveča vedno 
več skrbi stanovanjskim prilikam delov
nega človeka. Ker so se godile pri de
litvi stanovanj nepravilnosti, je posebna 
sindikalna komisija obšla prav vsa sta
novanja v Guštanju in Prevaljah, se te
meljito seznanila s hišnimi razmerami in 
pomanjkljivostmi stanovanj ter stavila 
komunalnemu oddelku takoj predloge za 
vrsto prepotrebnih popravil. Pri tem je 
ves TO ponovno grajal slab odnos vodje 
komunalnega oddelka tov. Močnika. Sploh 
je pa že skrajni čas, da začne stano
vanjska komisija guštanjske železarne re
ševati vprašanja na bazi širšega sodelo
vanja — vsaj vsak obrat bi moral za
stopati po en človek. Tuintam se je pričel 
kazati že nezdrav pojav podkupovanja, 
ki se mora dosledno pobiti.

Nad 500 članov sindikata aktivno so
deluje v raznih odborih in komisijah.
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IFBE ena izmed najšibkejših
točk v Atlantskem obrambnem »istemu

Franclja je tiru era velika država atlantske Evrope. 
Meri 551.000 kvadratnih kilometrov In šteje okoli 41 
milijonov prebivalcev. Najznačilnejša poteza v polo
žaju Franclje je njena strateško Izredno pomembna 
lega med Atlantskim oceanom In Sredozemskim mor
jem. Čeprav Ima Franclja zaradi svoje lege ob Atlan
tiku značaj oceanske države, je vendar na drugi strani 
s širokim trupom naslonjena na celinsko Evropo. Ta 
dvojnost njenega zemljepisnega položaja je povzročila, 
da je Franclja v vsej svoji nacionalni zgodovini ko
lebala med svojo vlogo na evropski celini In vlogo 
v izvenevropskem svetu.

Najbolj kočljivo vprašanje današnje Franclje je 
nedvomno majhen naraven prirastek prebivalstva. Med
tem, ko se je prebivalstvo vse Evrope od leta 1650 
dalje skoraj petkrat povečalo, se le prebivalstvo 
Francije v tem času komaj podvojilo (od 20 do 42 
milijonov). Primanjkljaj delovne sile krije močno do
seljevanje. To doseljevanje se je zlasti povečalo po 
prvi svetovni vojni, ko je Francija potrebovala mnogo 
delovnih rok za obnovo razrušenih pokrajin. Množično 
doseljevanje je trajalo vse do leta 1932, ko ga je Zavrla 
velika gospodarska kriza. Največ sc je doselilo Ita
lijanov in Poljakov, ki prebivajo v nekaterih predelih 
Franclje v samostojnih naseljih Leta 1936 so našteli 
v Franciji 2,5 milijona tujcev, oil tega 800.000 Italija

nov In 500.000 Poljakov. Med doseljenimi je tudi mnogo 
Slovencev, posebno v rudarskih predelih na severu 
In v Industrijskem Lorenu.

Industrija se je začela razvijati v Franclji v glav
nem šele ob koncu prejšnjega stoletja. Med vzroki 
počasnega razvoja industrije je treba podčrtati pred
vsem naslednje: 1. zaostalost francoskega kmetijstva 
in prevladovanje malega kmeta, ki ni bil dober kupec 
Industrijskih Izdelkov, na drugi strani pa tako konser
vativen ln navezan na zemljo, da je dajal malo dclav- 

I stva v Industrijski proletariat; 2. pomanjkanje prc- 
I moga, kar je onemogočilo naglo zgraditev metalurgije, 

ki je osnova vsake Industrije; 3. poraz v nemško- 
francoski vojni, ki je vzel Franclji lorensko železa 
in okrepil nemškega tekmeca; 4. izvoz francoskega 
kapitala v Inozemstvo, ki je dajal francoski buržoazlji 
hitrejše ln lepše dobičke (zlasti velik del kapitala 
so Investirali v gospodarstvo carske Rusije).

Ponovna priključitev Alzacije ln Lorene (po prvi 
svetovni vojni) ni vrnila Franclji le polovico loren 
ske železne rude, ampak tudi velika nahajališča natri
jevih soli ln tamkajšnjo tekstilno Industrijo. Nekaj 
časa po prvi svetovni vojni je Izkoriščala tudi posaar- 
ske premogovnike. Industrializacijo je pospešil dalje 
tudi velik delež nemških reparacij, ki jih je dobila

Franclja. Tako je 
začela Industrijska 
proizvodnja Izpodri
vati kmetijsko. Šte 
vilo prebivalstva, ki 
je zaposleno v indu
striji (34*/i) je skoraj
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doseglo odstotek kmetijskega prebivalstva (35 odstot
kov). Danes je v Industriji zaposlenih okoli 15 milijo
nov delavcev. Toda kljub vsemu je ostalo kmetijstvo 
veliko močnejše kot n. pr. v Angliji alt Nemčiji ter 
krije v glavnem samo vse francoske potrebe.

Franclja je bila ena Izmed prvih žrtev nemške 
napadalnosti, čeprav je bila njena vojaška ln Indu
strijska moč ob njenem napadu precejšnja, je vendar 
že v kratkem času podlegla pritisku nemških armad. 
Krivdo za poraz nosi predvsem tedanja vlada Plerra 
Lavala, ki je bila Izrazito pronemška. Precejšen del 
odgovornosti nosijo tudi francoski komlnformlstični 
voditelji, ki so takrat — v skladu s politiko sovjetsko- 
nemškega prijateljstva — pozivali svoje člane na so
delovanje In bratenje z nemškimi okupatorji. Komln- 
formistlčna politika odkritega sodelovanja z Nemci se 
Je spremenila šele po napadu nacistične Nemčije na 
Sovjetsko zvezo.

Konec vojne je postavil Francijo pred težka go
spodarska ln politična vprašanja. Treba je bilo misliti 
na to, kako popraviti, kar je razrušila vojna, kar 
je odpeljal ali uničil okupator ter na novo organi
zirati francosko gospodarstvo. Toda povojne vlade so 
se kaj malo menile za ta življenjska vprašanja fran 
coskega ljudstva, ampak so posvečale več pozornosti 
borbi za vplivna mesta v vladi in parlamentu. Iz tega 
razloga je tudi obnova zelo počasi napredovala. Vse 
to je vplivalo na trgovinsko bilanco, ki je bila zaradi 
Izvoza surovin čedalje bolj pasivna. Leta 1948 je znašal 
n. pr. deficit francoske zuoanje trgovine 239 milijard 
frankov ali eno tretjino vsega francoskega državnega 
proračuna. Vzporedno s tem je rastja tudi nezapo
slenost. Tako je bilo v novembru 1948 nezaposlenih 
okoli 199.990 delavcev.

Korumplranost povojnih francoskih vlad in ne
zadovoljstvo delovnih množic spretno Izkoriščajo kom 
Informlstl, ki Imajo zaradi tega v Franclji še pre
cejšnjo pozicije. Pod njihovim vplivom je tudi večina

sindikalnih organizacij, ki štejejo okoli 6 milijonov 
članov.

Začetek korejske vojne In poslabšanje mednarod- 
■ nega položaja sta le še povečala nezadovoljstvo fran- 
I roških množic, ki morajo nositi glavno breme stroškov 

za Izvedbo oborožitvenih programov. Res je sicer, da 
je po pričetku korejske vojne brezposelnost zaradi 
velikih naroči! skoraj povsem Izginila, na drugi strani 
pa je tudi res, da so danes v Franclji cene znatno 
večje kot pred enim letom. Poslabšanje položaja je 
kriva tudi francoska Intervencija v Vietnamu, ki sta
ne Francijo poleg številnih človeških življenj letno 
tudi skoraj 79 milijard frankov.

Življenje v Franclji je zdaj v marsičem občutno 
slabše, kakor pred vojno. Pred vojno se je Izobilje 
ponujalo na vsakem koraku. Delavec — seveda če ni 
bil brezposeln — je lahko dobro jedel, kljub temu 
pa mu je še vedno ostala skoraj polovica prejemkov za 
druge potrebe. Dnevni zaslužek francoskega delavca 
znaša sedaj okol! 1990 frankov, uradniki pa zaslužijo 
nekoliko več. Sistem raclonlrane preskrbe so odpra
vili že pred tremi jeti (1948). Razmeroma najdražje 
je meso, ki stane od 400 do 609 frankov za kilogram, 
mast 309, sladkor 199, kruh po 40 frankov Itd. Rela
tivno poceni Je tekstilno blago, saj stane 1 meter 
kamgarna 1500 do 3909 frankov, nasprotno pa računa 
krojač za obleko 15.090 frankov. Narejena obleka pa 
je precej cenejša, saj stane »samo« okoli 18.999 frankov.

Danes v Franclji dejansko ni nobene stranke ali 
politične skupine, ki bi zagovarjala Interese franco
skega proletariata. Zaradi politike francoske Komu
nistične partije, ki se je že dodobra kompromitirala 
kot navadno orodje sovjetske zunanje politike, je fran
coski delavski razred dejansko brez moči proti De 
Gaulleoveinu protldelavskemu »gibanju za združitev 
francoskega naroda«, kakor tudi proti številnim buržo
aznim strankam Očitno, pa je, da se bo z ustanovitvijo 
nove ln resnično francoske KP delavski razred v Fran- 

, cljl spet zavedal svoje moči in vloge, ki jo Ima t 
mednarodnem delavskem gibanju.



Počitnice bodočih kadrov
Cesta, ki vodi ob Bohinjskem jezeru do 

hotela »Zlatoroga«, je kaj živahna. Avto
mobili švigajo drug za drugim, zasedeni z 
izletniki in dopustniki, ki dnevno prihajajo 
na oddih v ta prelepi kraj planinskega raja.

V taborišču sta postala prijatelja

Tudi Če že poznaš vsak kotiček tega bo
hinjskega kota, če poznaš vsako jaso, ki je 
skrita med košatim drevjem, vedno vidiš 
nekaj novega, česar prej ni bilo in kar sli
kovitost prirode še poveča. To so številni 
šotori, ki se belijo med drevjem in v kate
rih preživljajo odmor in počitnice skupine 
pionirjev in mladincev, pa tudi posamez
niki, ki krepijo svoje zdravje na kristalno 
čistem zraku.

Iz gozda ob jezeru se slišijo mladi gla
sovi, ki motijo gorsko tišino, prepolno pri
tajenih šumov prirode. Navdušeni vzkliki 
te vabijo, da zadostiš svoji radovednosti in 
si od blizu pogledaš, kaj skriva gozd. Prav
kar je končala tekma v odbojki med učenci 
v gospodarstvu »centralnega taborišča« (tako 
pravijo taborišču GO ZSJ) in taboriščem 
»republike«. Zmagali so »centralni«, toda to 
ne moti učencev v gospodarstvu -»republike«, 
saj jim obljubljajo častno maščevanje, in to 
na lastnem terenu.

Glavni odbor sindikatov za Slovenijo 'je, 
kakor za svoje sindikalno članstvo, poskrbel 
tudi za učence v gospodarstvu prijetne po
čitnice in uredil ob Bohinjskem jezeru lično 
taborišče. Na prostrani jasi, sredi gozda, se 
belijo prijazni šotori, v katerih je po I do 
5 postelj. Ležišča so čista, skrbno posprav
ljena, pokrita s toplimi odejami. Povsod 
vlada red in čistoča. Na desni strani jase 
so majhne lesene hišice z zelenimi okenci 
za upravno osebje. Blizu vhoda v taborišče 
pa je upravno poslopje, na katerem je velik 
napis, iz l.aterega spoznaš, da je to tabo
rišče učencev v gospodarstvu GO ZSS, ki

nosi ime po padlem mladem aktivistu Loj
zetu Ajdišku. Sredi jase je velik mlaj, pod 
njim pa prostor za taborni ogenj. Vsaka 
»vila«, kakor pravijo učenci šotorom, nosi 
svoje ime, n. pr. vila »Gams«, »Zora«, »Slo
venski fantje« itd. Taborišče bo v času po
čitnic do konca septembra sprejelo 700 učen
cev in učenk v gospodarstvu vseh strok. 
Značilno je, da je najbolj zastopana kovin
ska; stroka, nekaj je učencev iz tekstilnih 
industrijskih šol, le malo pa je učencev 
brivsko-lasuljarske in trgovske stroke.

Največje doživetje za mlade dopustnike 
je nedvomno taborni ogenj, pravzaprav ne
kak kres, ki ga. vsaka skupina le enkrat 
prižge. Tega najbolj pogrešajo, prižgali bi 
ga radi vsak večer. Zakaj tudi ne! — Ko 
pade nad pokrajino noč in ko utihnejo skri
ti glasovi narave, se ob tabornem ognju 
zbero iz vrst učencev pevci, ki zapojejo. 
Odmev pesmi se razlega daleč naokrog čez 
jezero, čez vrhove. Iz žarkega plamena švi
gajo iskre visoko pod nebo, odsev plamena 
pa se razliva po travi, gozdu in zagorelih 
licih. Tu in tam sedi dvoje, troje prijate
ljev na travi ob šotoru, zro v švigajoče 
iskre in molče poslušajo, lepo pesem. Sliko
vitost prizora še povečajo razsvetljeni šo
tori, ki se zdi vsak v različnih barvnih od
tenkih. Zdi Se ti, da. si v pravljični sončni 
deželi. Ko ogenj ugaša, se mladina zbere 
okrog harmonikarja in nekoliko zapleše. 
Kmalu vse utihne, le tu in tam se v da
ljavi čuje skovikanje sove in pritajeno šu
menje valov .. .

Toda poglejmo, kaj pravijo o sebi in 
taborišču učenci sami. Silva STROPNIK in 
Štefka. AHTIG iz Celja se učita za šivilji 
v tovarni perila v Celju. Ta poklic ju ve
seli. V taborišču jima je zelo všeč, ničesar 
ne pogrešata, saj sta prvič v življenju de
ležni takega užitka in dobrot. Obe bosta 
ostali do konca njunega dopusta v tabo
rišču. Ne tako mala, nežna Mira TOMEJC 
iz Radovljice, ki se bo v tovarni pletenin

sem vajena mame in doma, da ne morem 
več vzdržati; še nikoli nisem šla od doma,« 
plaho šepeta in iz očesa ji kane solza, ki 
jo hoče sramežljivo skriti. Da, dekletom na 
splošno ni dolgčas, z dečki, s temi pa je 
drugače. Tem ni nikoli dovolj žog za od
bojko, premdlo je izletov, kinopredstav in 
druge zabave. Tako pravi Franc ŠARLAH 
iz steklarne v Hrastniku, ki mu je sicer 
v taborišču zelo prijetno, le «zdi se mu, da 
je malo dolgčas«, ker je premalo čolnov in 
kinopredstav. Peter BERNARDI se uči v 
Litostroju za strugarja, njegova vroča želja 
je postati tehnik. Navdušen je nad tabori
ščem, samo . . . premalo je glasbe, manjka 
instrumentov in tudi kopanja je malo, za
radi slabega vremena pač. Zelo pa pohvali 
obilno in okusno hrano, ki je, kakor pravi, 
mnogo boljša kot v šoli. Hudomušni in na
gajivi Ivan ŠRAMEL iz Maribora se pa 
junaško postavlja: »Meni ni prav nič dolg
čas, če nimam drugega dela pa pomagam 
v kuhinji. V taborišču mi zelo ugaja, samo 
včasih sem jezen na pobe, kadar mi. odne
sejo šah. In to se navadno dnevno dogaja. 
Bilo bi. dobro, če bi taborišče imelo več 
šahovnic.« Ivan se uči za mizarja in bi 
prav rad postal mojster. Take in podobne 
so želje bodočih strokovnjakov, želje, ki so 
v mnogočem izpolnjive. Da si tako močno 
želijo kinopredstav, je vzrok temu, ker so 
jih razvadili učenci industrijske šole iz 
»Iskre« v Kranju, ki tudi taborijo v Bohi
nju in ki so z lastno kinoaparaturo pred
vajali nekaj filmov kar na jasi.

Nad vsemi temi mladimi življenji pa 
bdi upravnik tov. ZORKO. Njega najdeš po
vsod. Zdaj posluša tožbe in predloge mla
dine, zdaj zabija desko v novo klop, zdaj 
spet ureja upravne posle, pokuka v kuhi
njo, če je tam vse v redu, sodeluje pri igri, 
petju in razgovoru. Neutrudljivo in požrtvo
valno skuša ustreči želji vsakega posamez
nika. Prav gotovo ga bodoči kadri ne bodo

izučila m pletiljo. Mira se sicer nič ne pozabili in se ga bodo spomnili, ko bodo 
pritožuje, vse ji je v taborišču všeč, samo kdaj pozneje pripovedovali o svoji lepi mla-
močno jo muči domotožje. Zato ne bo ostala dosti in počitnicah, ki so jih preživeli v 
v taborišču do konca svojih počitnic. »Tako času učne dobe.

Na jasi se belijo šotori

Ub prvi knjigi Cankarjevega izbranega dela
Te dni se je v izložbah in policah naših 

knjigare-n pojavila zajetna knjiga, ki zaradi 
elegantne zunanjosti vzbuja splošno pozor
nost. Vezana v temnordeče platno, z zlatimi 
črkami in številko I. opozarja nase vsakega 
ljubitelja knjige. In kdor jo vzame v roke 
je prijetno presenečen nad prvovrstno kva
liteto papirja, odličnim tiskom v dveh bar
vah in celotnim okusnim izgledom knjige. 
Prav zato še s toliko večjim veseljem vsak 
ljubitelj lepe knjige pozdravi ta prvi zvezek 
Cainkarjevega izbranega dela. ki ga je v po
častitev štiristoletnice slovenske knjige iz
dala Cankarjeva založba v Ljubljani.

Cankarjevemu literarnemu izročilu se po 
osvoboditvi nikdar nismo oddolžili tako ka
kor bi se morali,« je zapisal v uvodu k 
opombam urednik izdaje Boris Merhar. Če
prav je izdaja Cankarjevega izbranega dela, 
ki ga je v dvajsetih knjigah pred vojno 
oskrbela Nova založba, že zdavnaj razpro
dana, prav tako kakor so velika redkost 
prve, originalne izdaje Cankarjevih del, smo 
po vojni dobili poleg Cankarjevih pisem le 
tri ali štiri priložnostne izdaje Cankarje
vega dela, ki razen tega nikakor niso mogle 
zadostiti velikim potrebam po Cankarju v 
današnjem času. Zato se je 
lo-žba odločila, da čimprei oskrbi novo. ne 
sicer zbrano, temveč izbrano delo Ivana 
Cankarja, v ljudski izdaji, pa vendar dostoj
no opremljeni in literarno-zgodovinsko ne
oporečno urejeni. In prvi zvezek tega, v de
setih knjigah zasnovanega Cankarjevega iz
branega dela. je sedaj že na razpolago vsem 
prijateljem Cankarja in slovenske književ
nosti.

Urednik izdaje je imel nedvomno težavno 
nalogo, kajti sam pravi v uvodu, da more 
večjo okrnitev obsežnega pisateljevega dela 
odtehtati le tak izbor, ki kljub omejitvam 
ne bo zabrisal nobene bistvene poteze Can
karjevega ustvarjanja, a bo vendar pr
venstveno upošteval vsa tista dela in tiste 
nagibe v njegovem delu. ki nam najjasneje 
izpričujejo veličino njegovega umetniškega 
in idejno-kritičnega izročila. Spričo tega je 
urednik s vol izbor zasnoval tako, da je 
omejil snovno ponavl.jan.je_ in to ne le tam, 
kjer gre za variante iste ideje, temveč tudi 
pri delih širše tema tiču e sorodnosti. V izbor 
tudi ni sprejel nekaj daljših pripovednih 
spisov, ker njih izrazito izpovedovali!a nota 
učinkuje n e p r ep ri če v a 1 n o posebno kadar se 
druži s težko umljivo simboliko. Od celotne
ga Cankarjevega dela bodo kvantitetno za
stopane najbolj drame, v drugi vrsti pa bo 
poudarek na kritičnih in polemičnih spisih, 
v tem ko ho proza slabše predstavljena. Od 
pesmi., ki jih je Cankar sam objavil pa bo 
v izdaji objavljena približno samo ena tre
tjina. Ta svoj izbor urednik pravdno ute
meljuje s tem. ko pravi, da se to razmerje 
sicer ne zdi pravično zlasti Cankarjevi prozi, 
da pa bo kvantitativno šibkejša skupina pri 
izboru sorazmerno bolj upoštevana od moč
nejše, ki se prav zaradi tega da tudi z manj
šim deležem dovolj izčrpno predstaviti. Na 
tej osnovi bo pripovedna proza, ki je sicer 
desetkrat večja od dramatskih tekstov, v 
novi izdaji slabše zastopana od dramskih 
ali kritičnih spisov.

Urejena bodo Cankarjeva izbrana dela 
kronološko tako, da bodo pesmim sledile čr
tice in povesti, tern pa drame, kritični in 
polemični spisi. Pomembno je tudi to, da 
se urednik ni odločil nekatera daljša dela 
objaviti samo v odlomkih. Daljše Cankarjeve 
spise in knjige, ki niso zbirke, bodo v izdaji 
objavljene v celoti. Pri zbirkah pesmi in 
črtic, kjer je notranja povezanost manjša, 
pa je urednik sprejel načelo izbora, vendar 
je tudi pri tem skrbel, da bodo tudi te pred
stavljene kot zaokrožene celote.

Vsakemu zvezku bodo na koncu dodane 
opombe z osnovnimi bibliografskimi podatki, 
z literarno-zgodovinskimi in drugimi po
jasnili ter razlago manj znanih besed. Ured

nik se torej ne bo spuščal v vrednotenja 
pisateljevega dela ali analizo njegovega raz
voja. temveč bo v opombah, poleg običajnih 
pojasnil, skušal pojasniti v glavnem le na
stanek posamezih del ter zvezo z drugim pi
sateljevim delom. V pogledu jezika pa se je 
urednik odločil za jezik zadnje pisateljeve 
redakcije, katerega je po potrebi nekoliko 
moderniziral, vendar ne toliko, da bi bile 
okrnjene Cankarjeve posebnosti tako v po
gledu jezika, kot v pogledu sloga in ritma.

V duhu navedenih zasnov celotnega iz
branega dela je prirejen tudi prvi, pravkar 
izišli zvezek, ki vsebuje izbor Cankarjevih 
pesmi in izbor njegove pripovedne proze do 
leta 1900. Jedro pesemskega dela so pesmi iz 
Erotike, edine Cankarjeve pesniške zbirke.

Prva knjiga Cankarjevega • izbranega 
dela ki k mo ga tako težko pričakovali je 
torej izšla. Zaradi kvalitetnega izbora in od
lične opreme smo i© lahko res veseli. Želimo 
samo. da bi ji čimprej sledili tudi nadaljnji 
zvezki, enako kvalitetni in enako oprem
ljeni, da bodo imeli enkrat ljudsko, a ven
dar reprezentativno izdajo del našega naj
večjega pisatelja. S. R.

Proslave oh 400-lelnici 
slovenshe kit jige

Proslave za 400-letnico slovenske knji
ge bodo v rojstnem kraju Primoža Tru- 
bsirja, v Rašici, v Velikih Laščah in v 
Ljubljani — seveda pa tudi po vseh dru
gih malih in delavskih centrih Slovenije 
in po posameznih krajih, kjer so prosvet- 1 
na žarišča.

V ta namen sta sestavljena dva od
bora, republiški v Ljubljani, krajevni pa 
v Velikih Laščah, ki sta med seboj trd
no povezana. Napravila sta za proslavo 
tak načrt: na Rašici bo v nedeljo 9. sep
tembra odkrit spomenik v obliki obeli
ska, ki bo imel na vseh straneh napise 
kot na primer: »V tej vasi se je rodil 
leta 1508 Primož Trubar, oče slovenske 
književnosti in kulture« itd. Ob odkritju 
bodo velike slovesnosti, ki se jih bodo 
udeležili predstavniki naše oblasti, kul
ture, množičnih organizacij, pevski zbo
ri, godbe itd. Istega dne bo v Velikih 
Laščah proslava na prostem z recitacija, 
mi, govori, pevskimi zbori itd. — domači 
igralci pa bodo v novem zadružnem domu 
odigrali »Tugomerja«. V Ljubljani bodo 
proslave že 8. septembra, katerim bo pri
spevala tudi svečana akademija, katero 
bo pripravilo Društvo slovenskih književ
nikov. Odprti bosta tudi dve razstavi, v 
Univerzitetni knjižnici, druga pa v Na- 
rodni galeriji. V obeh bomo videli redke 
knjige iz prvih let slovenske književnosti 
in zgodovinski pogled slovenske knjige 
od prvih dni njenega začetka do danes.

To bodo glavne proslave. Kakor pa že 
rečeno, bodo proslave prav povsod, kjer 
se govori slovensko, s temi proslavami 
pa bomo dvignili ljubezen do materinske
ga jezika in do svoje knjige, iz katere 
pijemo umetniška, znanstvena, politična 
in druga spoznanja.
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Bogastvo naših morskih gob
Dolgo se ni vedelo, kaj je pravzaprav 

morska goba, ali je žival ali rastlina. Težko 
je bilo na to odgovoriti, ker morska goba 
nima podobnosti z nobeno živaljo. Živi pri
raščena na morsko dno kot rastlina. Ko so 
podrobno spoznali notranji ustroj' morske 
gobe, so ugotovili, da je žival, toda zelo 
enostavno grajena. Pri morski gobi ne mo
remo govoriti o udih (ustih, črevesju, živ
cih itd.) kot pri drugih živalih. Število vrst 
morskih gob v morju je zelo veliko (v slad
ki vodi jih je le malo). Čeprav se po obliki, 
barvi in velikosti lahko medsebojno precej 
razlikujejo, so si vendar po notranjem 
ustroju podobne. Njihova značilnost je, da 
imajo v telesu skelet, ki je lahko apnen, 
kremenast ali rožen, kot je to slučaj pri 
naši navadni morski gobi. Če je skelet ap
nen ali kremenast, tedaj je sestavljena iz 
iglic. Pri nekaterih, posebno pri globoko
morskih vrstah, so te igle lahko tudi preko, 
enega metra dolge. To, kar v vsakdanjem 
življenju imenujemo morska goba, pravza
prav ni morska goba, temveč samo njen ro- 
žčn skelet. Skozi telo morske gobe vodi brez 
števila ozkih kanalov, kanalčkov in votlin, 
Najmanjši, s prostim očesom nevidni ka- 
nalčki, vodijo s površine telesa v notranjost, 
kjer se spajajo v širše kanale, ki se kon
čujejo na površju z večjimi odprtinami. 
Ostali del telesa morske gobe med skeletom, 
površjem in kanalom, je izpolnjen s celi
cami, od katerih lahko vsaka posamezna 
prevzame najrazličnejšo vlogo. Ena in ista 
celica lahko nekaj časa služi za prehrano, 
nato pa postane spolna celica. Največji del 
celic pa pokriva zidove kanalčkov in ka
nalov v notranjosti morske gobe. Vsaka od 
teh ima malo bodico, ki se neprestano rahlo 
giblje v določeni smeri, kar povzroča, da 
uhaja morska voda skozi najbolj drobne 
kanalčke in skozi njen izhod na velike od
prtine. Hkrati z morjem uhajajo tudi mi- 
krooorganizmi, s katerimi se morska goba 
hrani.

Morske gobe se razmnožujejo kakor osta
le živali s pomočjo moških in ženskih spol
nih organov (jajčnih celic in sperme). Mor
ske gobe pa se razvijejo tudi brezspolno in 
to tako, da na materi-gobi zrastejo male go
bice, ki se največkrat ne odtrgajo, ampak 
ostanejo prirasle z materjo. Tako dobiva 
morska goba nepravilno gomoljasto obliko 
in ni več ena goba, ampak celota več mor
skih gob skupaj, od katerih ima posamezna 
zelo pogosto večjo odprtino za izhod mor
ske vode. Vse navedene lastnosti morske 
gobe, predvsem enostavnost ustroja, so 
vzrok, da znanost danes uvršča morske go
be med najprimitivnejše večcelične živali.

Naša jadranska morska goba po svoji 
kakovosti le malo zaostaja za najboljšo go
bo Sredozemskega morja, lavantinsko mor
sko gobo. Razen tega. pri nas lovijo tudi 
eno vrsto naše navadne morske gobe, ki po 
velikosti in obliki spominja na slonovo uho.

Z lovom na morske gobe se bavijo po
sebni, za to specializirani ribiči, ker zahte
va njihov poklic velikih izkušenj: posebno 
je treba, da dobro poznajo teren in da se 
potapljajo s potapljaškimi aparati. Dokler

V vodo bodo skakali z višine 300 m nad 
jezerom. Pri tej disciplini tekmovanja bo 
težava v tem. da se bo moral padalec sproti 
odvezovati ter odvreči padalo v hipu. ko bo 
skočil v vodo in začel plavati. Čim spretneje 
bo to opravil, tem hitrejši bo v plavanju, 
ker bo neoviran. Važna bo tudi preciznost 
pristajanja: najbolje bo uspel tisti, ki bo 
skočil v vodo točno 100 m pred otokom. Ko
gar bi zaneslo dlje, bo moral preplavati 
večjo razdaljo in bo pri tem izgubil drago
cene sekunde.

Skakanje iz letala v vodo bo tekma v 
preciznosti in hitrosti, čas bodo računali od 
trenutka, ko bo pa delec odskočil, pa do tre
nutka. ko bo priplaval do obrežja. Kdor bo 
opravil nalogo v petih minutah ali hitreje, 
bo prejel 150 točk. Za vsake 4 sekunde več 
mu bodo odbili po eno točko. D. U.

so lovili morske gobe z ostmi, so lahko iz
koristili samo prostor do globine 15 metrov. 
Šele ko so začeli uporabljati potapljaške 
aparate (pri nas konec XIX. stoletja), je 
bilo mogoče loviti tudi v večjih globinah in 
le redko nad 40 metrov. Z uporabo potaplja
ških aparatov se je lov na morske gobe 
precej izpopolnil, vendar hkrati ž napred
kom tehnike lova pri nas ni porastel tudi 
sam lov. V preteklem stoletju je bilo šte
vilo pridobljenih morskih gob pri nas ve
liko večje kot leta 1900. Tako so leta 1859 
nalovili v samem Krapnju in Zlarinu okoli
25.000 kg morskih gob in isto količino so 
nalovili leta 1867. Če računamo, da tehta 
ena morska goba 20 do 25 gramov (mislimo 
samo na največje morske gobe), bi lov mor
skih go-b nanesel na leto več kot en milijon 
kosov. Pa so že leta 1900 nalovili samo
140.000 komadov. V razdobju od 1926 do 1937 
je znašal maksimalni lov okoli 200.000 ko
sov letno, minimalni pa okoli 48.000 kosov. 
Povprečni letni ilov za isto razdobje je zna
šal okoli 123.000 kosov. — Prvi in glavni 
vzrok nazadovanja našega lova morskih 
gob moramo iskati v slabi organizaciji pro
daje, ki je bila odvisna od tujih tržišč, do 
neke mere pa tudi od organizacije samega 
lova. Vse naše morske gobe so se izvažale 
v inozemstvo. Medtem ko smo izvažali v 
glavnem nepredelane morske gobe, smo 
uvažali skoraj izključno predelane morske 
gobe, ki so razumljivo bile draže plačane.

Lov na morske gobe je pri nas med dve
ma vojnama samo životaril, potrošnja mor
skih gob na svetu in povpraševanje na tr
žiščih pa je bilo vedno večje, kajti gumi
jasta umetna goba ni mogla nadomestiti 
morske, posebno v nekaterih panogah indu
strije. Tudi najbogatejša lovišča Srednje 
Amerike in Japonske niso mogla zadovo
ljiti povpraševanja. Zaradi tega so v teh 
krajih začeli z umetnim vzgajanjem morskih 
gob. To delajo tako, da nepoškodovano in

šele ujeto odraslo morsko gobo razdelijo na 
manjše dele, približno 10 cm3, nato pa vsa
kega primerno pritrdijo na cementno plo
ščico in jo nato postavijo na morsko dno. 
V štirih letih doseže morska goba prodajno 
velikost. Taka vzgajališča so nastala kot 
plod dolgoletnih raziskovalnih del in šte
vilnih uspelih in neuspelih poskusov (Fran
cija, Tunis, Florida. Babama itd.). O tem 
vzgajanju govori literatura, v kateri se po
gosto na prvem mestu spominja ime nekega 
našega človeka: Grgura Bučiča iz Hvara. 
On je v zalivu Sokolici na otoku Hvaru 
prvi na svetu začel vzgajati morske gobe

C. Shematski prerez gobe s sistemom ka 
nalov — D. Skeletne iglice različnih oblik

na šiiroki eksperimentalni podlagi. Na ža
lost pa se o tem človeku, njegovem delu in 
vz&ajališčih ni pri nas ničesar vedelo, do
kler mu ni znanost v tujem svetu dala naj
višjega priznanja, univerza v Gradcu čast
ni doktorski naslov — »doctor honoris Cau- 
sa« — pariško prirodoslovno društvo pa 
častno diplomo.

Združenje šoferjev IN AVTO-
MEHANIKOV LRS SLOVENIJE LJUB
LJANA se je vselilo v svoje lastne pro
store LJUBLJANA, MIKLOŠIČEVA C. 13. 
Vsi šoferji in avtomehaniki, interesenti za 
vpis v navedeno združenje lahko dvigtiejo 
vsak dan (ob delavnikih) med 17. in 19. uro 
pristopno izjavo pri gornjem naslovu.

Zanimivosti
NAJVEČJI POTROŠNIKI ŽELEZA

Na svetu proizvedejo mnogo železa. Ven
dar Industrija ne uporabi vse te količine. 
Velik potrošnik železa je rja. Svetovna po
trošnja železa od leta 1880 do 1923 znaša 
2 milijardi ton, od tega pa odpade na samo 
rjo nad 40 odstotkov.

ALUMINIJASTI ČOLNI ZA REŠEVANJE
V ZDA izdelujejo iz aluminija velike 

rešilne čolne, v katerih je prostora za 150 
ljudi. Čolni tehtajo po 3000 kg, so dolgi 11 
in široki 4 metre. Prvih 10 takih čolnov 
dobi potniška ladja »Independence«, ki sprej
me 1000 potnikov in 450 članov posadke in 
bo vzdrževala zvezo med Ameriko im Sredo
zemskim morjem.

ISKRENA ADVOKATOVA OPOROKA
Advokat Limdberg iz Malmoja na Šved

skem je vse svoje imetje zapustil mestni 
bolnišnici za duševne bolezni. V oporoki je 
obrazložil, da je obogatel s pomočjo norcev, 
ki niso imeli bolj pametnega dela, kot da 
so zapravljali denar za nepotrebne pravde. 
Drugi advokati v mestu Malino ju pa niso 
bili kaj prida navdušeni s takšno reklamo 
za advokatske posle.

REŠITEV KRIŽANKE
Vodoravno: 1. jatagan, 8. ura, 12. rob,

14. kraval, 16. jagoda. 18. A. A. (Anton 
Aškerc), 19. Oleg, 20. topa, 21. la, 22. Babi
lon, 24. vodomer, 26. Elijin, 27. metil j, 28. ad, 
29. Rim, 31. sin, 32. JA 33. han, 35. julij, 
37. ban, 38. Reka, 40. Aron, 42. so, 43. ček,
45. Ig, 46. jat, 48. težak, 50. dur, 53. nago
vor, 55. novator. 58. Nazaret, 59. Senegal.

Navpično: 1. juvelir, 2. Aragonija, 3. til, 
4. at, 5. gaj, 6. anatomija, 7. negoden, 8. Una, 
9. ak, 10. pa lij, 11. copot, 12. Ra. 13. boa,
15. robidar, 17. Damijan. 21. LRJ, 23. Alah,
25. elan, 30. mu, 31. si. 34. Nestor. 36 L jež,
37. Bogdan. 39. ko, 41. ri, 43. čer, 44. kan,
46. jaz, 47. aga, 48. Tot, 49. kos, 51. ute,
52. Rog, 53. na, 54. ve, 56. ve, 57. Ra.

IZGUBLJENE SINDIKALNE KNJIŽICE 
Izgubili so sindikalne knjižice in jih 

proglašajo za neveljavne sledeči tovariši.
Mikuž Franc, Ljubljana štev. knjižice 

2974393; Jakopin Alojzija, Ljubljana, številka 
knjižice 71856; Rugelj Bruna, Ljubljana, 
štev. knjižice 2939042; Miklavčič Andrejp 
Postojna, štev. knjižice 8377; Brezec Viktor, 
Postojna, štev. knjižice 253; Fajdiga Karel, 
Postojna, štev. knjižice 8122; Inocente Mi
ran, Postojna, št. knjižice 8382; Posega Ivan, 
Postojna, štev. knjižice 8391; Kapun Karel, 
Postojna, št. knjižice 8123; Logar Stankot 
Postojna, št. knjižice 8365: dr. Nenad Giu- 
nio, Golnik; Jagodic Frančišek, Kranj, štev. 
knj. 131299; Zrimšek Stojana iz Ljubljane, 
štev. knjižice 1996375.

Ureja uredniški odbor — Glavni urednik 
Tone Seliškar — Uredništvo telefon 45-38 in 
uprava telefon 49-70 Masa ry kov a 14/11, v 
Ljubljani — Izhaja vsak petek — Mesečna 
naročnina din 25.—. četrtletna din 75 — pol
letna din 150.—, celoletna din 300.—. Račun 
pri podružnici Narodne banke v Ljubljani 
štev. 604-90321-4 — Tiska tiskarna »Ljudske 

pravice« v Ljubljani. Kopitarjeva 6.

Padalsko prvenstvo
Od 16. do 20. avgusta bo na aerodromu 

na Lescah in na Blejskem jezeru prireditev, 
ki bo pritegnila naše in zanimanje medna
rodne javnosti: svetovno padalsko prvenstvo. 
Prav zato, ker se je ta šport v povojnih 
letih pri nas tako raypahn.il in ker so naši 
padalci dosegli tako sijajne uspehe, je Med
narodna letalska zveza zaupala to važno in 
zanimivo prireditev Jugoslaviji.

Namen prireditve je propaganda padal
skega športa izmena izkušenj in ugotavlja
nje kvalitete. Vsaka država lahko pošlje na 
Bled po 5 tekmovalcev, sodelujejo lahko tudi 
ženske. Padalcem bodo na razpolago letala 
tipa »FO-2« ali »Taj g er«. Inozemski tekmo
valci, ki bi želeli, lahko uporabljajo na tek
mah svoja letala. V zvezi s svetovnim pr
venstvom bo tudi mednarodni letalski mi; 
ting, ki ga bodo gledali številni posetniki 
po končanih tekmah.

V naslednjem bomo našim bralcem kratko 
razložili način tekmovanja.

I. Skakanje F pristankom na odrejeni 
cilj.

Pilot bo potegnil padalca v višino 600 m 
in točno s te višine bo moral odskočiti. Tež- 
koča tekmovanja bo v v tem. da bo moral 
padalec skočiti na določeno točko ali čim 
bliže tej točki. Če bo s čevlji prispel narav
nost »v tarčo«, bo dosegel 200 točk.

Kako bo zaznamovan cilj pristanka? Na 
aerodromu bo zarisan krog s premerom 100 
metrov, ta. krog bo imel seveda tudi ozna
čeno središče. Čim bliže bo padalec doskočil,

tem več točk bo dobil. Če pa bi se zgodilo, 
do sploh ne bi doskočil v zaznamovani krog, 
bo izgubil vse točke.

Vsak tekmovalec bo izvedel po tri skoke, 
točke bodo sešteli.

II. Skok z zadržkom
Padalec bo opremljen z glavnim im re

zervnim padalom. Vstopil bo v avion in pilot 
ga bo potegnil v višino 2000 m. Če ga bo 
potegnil više ali niže, bo to v tekmovalčevo 
škodo, kajti sodniška komisija bo točno ugo
tovila višino po barografu.

Ko bo padalec odskočil z letala, ne bo 
odprl p ad ob ran a, letel bo prosto vse do vi
šine 500 m nad zemljo. Tako bo prosto padal 
1500 m. kar bo za gledalce vsekakor zani
mivo. Če bo hotel, bo gledal padalec medtem 
na štoperico, ki mu bo pokazala, kdaj mora 
odpreti padalo.

Če bo tekmovalec odprl padalo v višini 
500 m nad zemljo, bo do-bil 150 točk. Za vsa
kih 10 metrov niže mu bodo dodali po eno 
točko. Gre torej za to. da odpre padalo čim 
bliže zemlji in da kljub temu varno prista
ne. V tej disciplini tekmovanja bo izvedel 
vsak kandidat za svetovno prvenstvo samo 
po en skok.

III. Skok lz letala v vodo
100 m daleč od blejskega otoka bo v 

jezeru označen krog, to je mesto, kamor bo 
moral padalec skočiti. Sodniška komisija bo 
na otoku, tekmovalec pa bo moral po tem 
ko je skočil v vodo, čimhitreje splavati h 
komisiji.

SVET V

Najmodernejše ameriško orožje helikopt terji in vodni tanki

SLIKAH


